

СОДЕРЖАНИЕ

ПАТРИАРШИЕ ЭНЦИКЛИКИ. БЛАГОСЛОВИТЕЛЬНЫЕ ГРАМОТЫ

Священный кондак Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II в связи со 100-летием Геноцида армян	5
Новогоднее послание Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II	9

РЕЛИГИЕВЕДЕНИЕ

Проповедь архимандрита Шаге Ананяна, читанная в Первопрестольном св. Эчмиадзине во время св. Литургии.....	11
Проповедь епископа Иоанна Акобяна, читанная в Первопрестольном св. Эчмиадзине во время св. Литургии.....	14
СЕБАСТИАН БРОК – Сирология и сирийские церкви.....	17
ДИАКОН МАРТУН ШАХВЕРДЯН – Учение о церкви в армянской литературе (VII-VIII вв)	64

ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

ГАРИК МКРТЧЯН – Сдвиги в мушском диалекте, причины разрушения собственного ареала и место мушского диалекта в системе армянских диалектов	81
ЛУСИНЕ ВАРДАНЯН – Рассказ “Книга цветов” Дереника Демирчяна.....	90

СООБЩЕНИЯ

ГАЯНЕ БАБАЯН – Краткий анализ иллюстраций сурхатского четвероевангелия 1332 г.....	101
--	-----

CONTENTS

PONTIFICAL ENCYCLICALS, LETTERS OF BLESSING

Encyclical of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the 100th anniversary of the Armenian Genocide	5
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the New Year	9

RELIGIOUS STUDIES

Sermon delivered by Rev. Fr. Shahe Ananyan during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin.....	11
Sermon delivered by His Grace Bishop Hovnan Hakobyan during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of deacons' ordination.....	14
SEBASTIAN BROCK – Assyrian studies and Assyrian Churches	17
DEACON MARTOUN SHAHVERDYAN – Church studies in the Armenian literature (7th - 8th centuries)	64

HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES

GARIK MEKERTCHYAN – Shifts of the Moush dialect, reasons of violation of its main spatial roots and its position among the Armenian dialects	81
LOUSINE VARDANYAN – “Book of Flowers” by Derenik Demirjyan	90

ESSAYS

GAYANEH BABAYAN – Brief analysis of depictions in four Gospels of Sourkhat of 1332	101
--	-----

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ՆԱՅՐԱՊԵՏԱԿԱՆ ԿՈՆԴԱԿՆԵՐ. ՕՐՆՆՈՒԹԵԱՆ ԳՐԵՐ

Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. Գաբրիել Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի սրբապատկեր կոնդակը Հայոց Յեղասպանության 100-ամեայ տարելիցի առիթով	5
Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. Գաբրիել Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի ուղերձը Ամանորի առիթով	9

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

S. Շահեն վարդապետ Անանյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Ս. Պարարագին	11
S. Հովնան եպիսկոպոս Հակոբյանի քարոզը խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում սարկավազական ձեռնադրության առիթով	14
ՍԵՐԱՍՏԻԱՆ ԲՐՈՔ - Ասորագիտություն եւ Ասորական եկեղեցիներ.....	17
ՄԱՐՏՈՒՆ ՍՐԿ. ՇԱՎԵՐԴՅԱՆ - Եկեղեցու մասին ուսմունքը հայ մաթենագրության մեջ (Է.-Ը. դարեր)	64

ՊԱՏՄԱՔԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

ԳԱՐԻԿ ՄԿՐՏՉՅԱՆ - Մշո բարբառի տեղաշարժերը, տարածական բուն հիմքերի խախտման պատճառները եւ դիրքը հայերենի բարբառների շարքում	81
ԼՈՒՄԻՆԵ ՎԱՐԴԱՆՅԱՆ - Դերենիկ Դեմիրճյանի «Գիրք ծաղկանց» պատմվածքը	90

ՆԱԴՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

ԳԱՅԱՆԵ ԲԱՔԱՅԱՆ - 1332 թ. Սուրխաթի քառավերարանի նկարների համառոտ վերլուծությունը	101
--	-----